

Majlis Mesyuarat disambung semula pada pukul 2.30 petang

Yang Berhormat Yang Di-Pertua:

السَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ
Ahli-Ahli Yang Berhormat saya memohon maaf kerana saya telah membuat kenyataan yang salah yang satu kejutan barangkali bahawa mesyuarat akan kita sambung pada pukul 2.30 petang. Walau macam manapun saya gembira kerana Ahli-Ahli semuanya ada di Dewan dan kita dapat menyambung mesyuarat yang telah kita tangguhkan tadi.

Ahli-Ahli Yang Berhormat, Kita masih lagi membahaskan dan meneliti Rang Undang-Undang (2019) Perbekalan, 2019/2020 yang telah dicadangkan oleh Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan Ekonomi II.

Maka, bagi membolehkan kita meneliti Tajuk-Tajuk yang terdapat dalam Rang Undang-Undang ini, saya ingin menangguhkan Persidangan Majlis Mesyuarat Negara untuk membolehkan kita bersidang semula di peringkat Jawatankuasa sepenuhnya.

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan)

(Mesyuarat bersidang sebagai Jawatankuasa)

Yang Berhormat Pengerusi:

السَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ
Ahli-Ahli Yang Berhormat Mesyuarat Jawatankuasa kita sambung semula. Pada mesyuarat yang telah kita adakan pada sebelah pagi tadi, kita telah mula membincangkan dan

membahaskan Kementerian Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan.

Walaupun bagaimanapun, sebelum kita menyambung perbincangan dengan kementerian berkenaan itu, saya telah difahamkan bahawa Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri ingin menyampaikan kenyataan lanjut berhubung dengan soalan-soalan yang belum sempat dijawabnya daripada Ahli-Ahli Yang Berhormat yang berkaitan dengan kementeriannya.

Dengan itu, saya persilakan Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri, silakan Yang Berhormat.

Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri:

Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi kerana memberi laluan kepada kaola untuk menjelaskan soalan yang masih belum berjawab.

السَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ
kaola ingin menjawab soalan yang dikemukakan oleh Yang Berhormat Awang Iswandy bin Ahmad mengenai jumlah penghuni penjara warga emas dan apakah program yang disediakan untuk mereka yang bersesuaian dengan kemampuan mereka dari segi mental, fizikal dan *spiritual*?

Untuk makluman bersama, sehingga 13 Mac 2019 seramai 21 orang penghuni penjara warga emas dari keseluruhan jumlah penghuni penjara iaitu 12 orang di Penjara Maraburong fasa 1, 5 orang di Penjara Maraburong fasa 3 iaitu lelaki dan 4 orang di penjara wanita.

Mengenai program-program yang dijalankan di institusi-institusi penjara, mereka ini mengikuti program pemulihan fizikal termasuk bersukan dan bersenam mengikut jadual harian. Pemulihan kerohanian atau *spiritual* yang merangkumi kegiatan keagamaan seperti pendidikan agama Islam termasuk menghafaz Al-Quran, sembahyang fardu 5 waktu dan pada bulan Ramadan akan mengikuti Sembahyang Tarawih dan bertadarus.

Terdapat juga program pemulihan psikologi bagi bimbingan dan motivasi penghuni berkenaan iaitu kaunseling individu dan kaunseling kelompok. Walau bagaimanapun, bagi penghuni warga emas yang mengalami masalah kesihatan, penyertaan mereka dalam mana-mana program pemulihan yang telah digariskan terutama dalam mengikuti program vokasional adalah tertakluk kepada tahap kesihatan hasil pemeriksaan dan pengesahan daripada pegawai kesihatan.

Penjagaan penghuni warga emas juga diutamakan dari segi perubatan dan pemakanan dengan mengambil kira jua akan *limitation* dan keadaan mereka. Pada misalannya, pihak institusi penjara ada menyediakan peruntukan makanan mudah dikunyah (*soft diet*) khusus bagi banduan warga emas dan dalam masa yang sama pemeriksaan kesihatan ke atas mereka kerap dijalankan oleh pegawai perubatan secara berjadual bagi memastikan keadaan fizikal dan mental mereka sentiasa terjaga sepanjang menjalani tempoh hukuman di institusi-institusi penjara.

Sekarang, kaola beralih kepada soalan oleh Yang Berhormat Awang Haji Abdul Wahab bin Apong mengenai tanah susur yang melibatkan rumah kediaman dua orang adik beradik OKU sejak kejadian berlaku pada bulan Januari 2018. Sebagaimana jua telah pun dimaklumkan oleh Yang Berhormat semalam bahawa perkara ini melibatkan beberapa agensi.

Oleh yang demikian, kaola memohon izin Yang Berhormat Pengerusi supaya kaola akan dapat memberikan penjelasan ini terus kepada Yang Berhormat Awang Haji Abdul Wahab bin Apong kerana ia mungkin akan memakan masa penjelasan yang panjang, terima kasih Yang Berhormat Pengerusi.

Yang Berhormat Pengerusi: Begitulah penjelasan yang telah diberikan oleh Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri, dan sekarang kita menyambung semula untuk meneliti dan membincangkan Tajuk Kementerian Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan serta jabatan-jabatan di bawahnya.

Bersama dengan saya ada terdapat senarai yang mengandungi ramai Ahli Yang Berhormat yang suka untuk menyertai perbincangan ini dan saya persilakan dahulu, Yang Berhormat Pengiran Haji Ali bin Pengiran Maon.

Yang Berhormat Pengiran Haji Ali bin Pengiran Maon: Terima kasih, Yang Berhormat Pengerusi.

السَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ

Kaola ingin mengajukan soalan mengenai *Brunei December Festival*. Sebanyak 60 acara telah disusun sepanjang bulan Disember pada tahun 2018 yang lalu, maka tahniah diucapkan kepada yang berkenaan.

Kaola hanya ingin bertanya:

1. Sejauh manakah festival ini dapat menyumbang kepada peningkatan kedatangan pelancong ke Negara Brunei Darussalam?;
2. Apakah ada statistik peningkatan kedatangan pelancong berbanding bulan-bulan yang lain?;
3. Adakah sebarang Peruntukan Khas di bawah Tajuk SH06A yang dikhususkan bagi Program *Brunei December Festival*?; dan
4. Apakah juga ada Peruntukan Khas diberikan kepada agensi-agensi yang ikut serta dalam festival ini?

Sekian terima kasih, Yang Berhormat Pengerusi.

Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan:

Terima kasih, Yang Berhormat Pengerusi dan Yang Berhormat Pengiran Haji Ali bin Pengiran Maon.

Brunei December Festival yang telah diadakan bulan Disember lalu adalah siri yang kedua. Siri yang pertama telah diadakan pada penghujung tahun 2017 dan keduanya pada tahun 2018. Sejauh mana ianya berjaya?

Seperti yang kita maklumi, ia adalah acara baharu ataupun *event* baharu yang dianjurkan oleh Kementerian Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan melalui Jabatan Kemajuan Pelancongan dan juga *Brunei Tourism Board*.

Asalnya, memang sebagai percubaan dan ia sebagai contoh aktiviti yang berunsurkan *PPP* berjalan dengan baik tanpa memerlukan sebarang perbelanjaan daripada pihak kerajaan. Ertinya, Jabatan Kemajuan Pelancongan atau *Brunei Tourism Board* adalah sebagai platform sahaja. Jadi, kita menyediakan platform bagi orang ramai menyertai pesta ini untuk menganjurkan berbagai-bagai acara sebagai *event managers* ataupun penganjur acara. Mereka sendiri akan mencari peserta-peserta yang akan menyertai acara berkenaan dan membayar kepada mereka dan selanjutnya akan mendapat keuntungan. Manakala peserta-peserta yang menyertai itu akan mendapat *customers* berterusan dari saat itu.

Jadi, nampaknya ia merupakan satu kejayaan yang di luar dugaan. Pada bulan Disember tahun 2017, seramai 40 peserta yang menyertai *event* berkenaan dan dalam tahun 2018, meningkat kepada 60 *events* yang diaturkan. Kaola tidak mempunyai data di sini, tetapi kaola tahu bahawa kalau dilihat setiap bulan, kedatangan pelancong pada bulan Disember tahun lepas merupakan jumlah kedatangan yang kedua terbanyak jumlah pelancong yang datang ke Negara Brunei Darussalam.

Harus difahami juga bahawa bukan sahaja tujuan untuk menarik pelancong ke dalam negara, tetapi tujuan yang kedua dan perkara yang penting ialah untuk menggalakkan orang Brunei berada di Negara Brunei Darussalam dengan mengadakan *event management* ini dengan menjemput pelbagai peserta menyertainya dan oleh yang demikian, kita dapat menahan supaya *stay* di Negara Brunei Darussalam.

Tujuan asalnya ialah, dahulu kitani melihat pada bulan Disember itu sunyi, jadi mereka berpendapat tidak ada aktiviti yang dibuat di Negara Brunei Darussalam. Walau bagaimanapun, dengan adanya *event* begini, kita dapati Negara Brunei Darussalam akan menjadi lebih menarik dan *exciting* bukan sahaja kepada orang Brunei tetapi orang dari luar negara juga. Sebagai contoh, beberapa acara seperti perlawanan *e-games*, *e-sports* dan program permainan *darts* seumpamanya.

Tahun sebelumnya, perlumbaan perahu laju di Daerah Tutong telah mengundang peserta dari luar negara juga. Jadi, dengan ini kita menarik pelancong dan yang penting sekali mengurangkan orang kitani terlampau ke luar negara pada bulan Disember.

Seperti yang kaola nyatakan tadi, tidak ada peruntukan dan memang tujuan Jabatan Kemajuan Pelancongan untuk tidak meminta peruntukan dalam membiayai *events* ini. Para *event managers* juga tidak menghendaki sebarang peruntukan daripada kerajaan dan mereka cuma memerlukan untuk

didaftarkan dalam *events* ini supaya mereka dapat 'memberigakan' acara mereka dan mendapat sambutan dari Jabatan Kemajuan Pelancongan.

Jabatan Kemajuan Pelancongan akan bertindak sebagai pengantara antara mereka dengan autoriti-autoriti lain untuk mendapatkan kebenaran-kebenaran tertentu supaya mereka dapat menjalankan aktiviti mereka tanpa berkunjung ke mana-mana jabatan, tetapi akan diambil alih oleh Jabatan Kemajuan Pelancongan. Itu sahaja pandangan kaola, Yang Berhormat Pengerusi, terima kasih.

Yang Berhormat Pengerusi: Yang Berhormat Awang Haji Umarali bin Esung.

Yang Berhormat Awang Haji Umarali bin Esung: Terima kasih, Yang Berhormat Pengerusi.

السَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ

Kaola bercakap mengenai Tajuk SH06A - Jabatan Kemajuan Pelancongan.

Perkara ini telah diucapkan oleh Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan. Walau bagaimanapun, soalnya sudah pun dibuat oleh Yang Berhormat rakan sejawat tadi. Walau bagaimanapun, kaola ingin menambah, ada ketinggalan tadi yang belum dicakapkan dalam majlis ini mengenai *Brunei December Festival*.

Penganjuran *Brunei December Festival* yang pertama telah berjaya menarik lebih 90 ribu pengunjung. Pada tahun

lepas, ia dianjurkan lebih besar dan meriah dengan 60 acara disusun sepanjang bulan Disember bagi memeriahkan musim cuti persekolahan, di samping menarik lebih ramai pelancong ke Negara Brunei Darussalam. Usaha dan inisiatif ini perlu diteruskan agar ia dapat memberikan kesan yang positif kepada kemajuan industri pelancongan di Negara Brunei Darussalam.

Dalam pada itu, ia juga boleh dijadikan kaedah bagi menggalakkan rakyat untuk bercuti di negara sendiri di Negara Brunei Darussalam. Dalam masa yang sama, ia juga dapat memberikan pulangan dan sumber-sumber pendapatan kepada:

1. Menyediakan penyedia perkhidmatan pelancongan;
2. Perhotelan dan inap desa; dan
3. Tempat-tempat lawatan yang terdapat di Negara Brunei Darussalam.

Soalan kaola selain penganjuran berbentuk seperti acara itu, apakah pakej-pakej lawatan dan percutian dalam negeri bagi memperkenalkan tempat-tempat menarik di Negara Brunei Darussalam yang ditawarkan kepada orang ramai khususnya penduduk-penduduk tempatan dan pelancong di festival berkenaan.

وبالله التوفيق والهداية
وَالسَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ

Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan:

Terima kasih, Yang Berhormat Pengerusi dan terima kasih Yang Berhormat Awang Haji Umarali bin Esung atas pertanyaan tersebut.

Kaola mengucapkan penghargaan kepada Yang Berhormat sendiri terhadap penganjuran *Brunei December Festival* itu, yang memang tujuannya banyak manfaat kepada pelbagai pihak seperti hotel, Penerbangan Diraja Brunei, agensi-agensi pelancongan dan orang ramai yang berbisnes dalam menganjurkan acara-acara *event managers* termasuk juga para media, pengeluar iklan-iklan dan lain-lainnya kerana ia berkehendakkan banyak iklan untuk ia "diberigakan".

Seperti dimaklumi juga, ia melibatkan dan dianjurkan di semua daerah untuk menyertainya sama ada di Daerah Brunei dan Muara, Temburong, Tutong dan Belait. Tertaklukkan juga kepada penganjur-penganjur berkenaan, walaupun banyak anjuran dibuat di Bandar Seri Begawan kerana di sana terdapat banyaknya *audience* ataupun orang yang menyaksikannya tetapi tidak bererti tidak dilaksanakan di tempat lain terutama sekali pada hujung minggu melalui "Bangarku Ceria", "Belaitku Ceria" dan "Tutongku Ceria".

Kalau pada tahun-tahun sebelum ini diadakan seperti Perlumbaan Kereta Lasak dan Perlumbaan Perahu Laju di Daerah Tutong dan diadakan Larian Malam di Daerah Belait dan di Daerah Temburong juga diadakan acara

Berbasikal dan acara Mencari *Treasure Hunt* yang juga melibatkan penyertaan pihak-pihak luar. Ini dengan sendirinya menghendaki beberapa tempat penginapan bagi peserta-peserta yang datang dari jauh, dari luar negara termasuk dari negara-negara jiran, yang ertinya membuka peluang bisnes kepada pihak-pihak yang berdekatan dengan acara itu melalui inap desa atau pun hotel-hotel.

Kita akan terus mengadakan/ "memberigakan" rancangan ini dengan lebih luas lagi untuk tahun-tahun akan datang, misalannya pada bulan Disember datang ini kita mengharap akan banyak lagi peserta yang menyertai dan akan melibatkan acara-acara baharu, bukan saja bercorak *fun* sahaja tetapi melibatkan sektor pendidikan teknologi dan lain-lain seperti tahun lepas kita ada mengadakan *drone competition*, *operate drone*.

Pada tahun ini abiskaola akan mengadakan *coding competition*, ertinya mengajak orang ramai, orang muda-muda *particularly* pelajar-pelajar dari peringkat rendah, menengah dan peringkat universiti untuk menyertai *coding competition* ataupun *programming competition* sama ada membuat *game* ataupun membuat beberapa *solutions* melalui *computer science background*.

Kementerian Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan sudah pun berunding dengan Universiti Teknologi Brunei untuk membuat konsep pertandingan *coding* ini. Buat permulaan mungkin diadakan

untuk peserta dalam negara. Tetapi tidak mustahil ini akan berkembang untuk menarik minat peserta luar negara untuk menyertainya, dan mungkin menjadi satu acara yang besar. Memang kita melakukan benda ini secara perlahan, secara berhati-hati dan *at the same time making sure* akan menjadi satu *festival* yang besar.

Jadinya, kita terbuka dengan perkara ini bukannya seperti sudah tahu apa yang mahu dibuat, tetapi ertinya terpulang juga kepada *event managers* sendiri untuk membuat *proposal* apa yang mereka mahu sebab perkara ini menguntungkan mereka.

Seperti satu yang menarik pada tahun lepas, ada seorang pengusaha yang mempamerkan "kelupis" terpanjang direkodkan di Negara Brunei Darussalam. Mungkin tahun ini ada lagi satu cadangan yang belum saya dapat *reveal* masa ini iaitu satu acara lagi seperti yang demikian juga, sebagai tarikan kepada petani dan pelancong juga memberi ruang kepada orang kita berkreaitif dalam bidang yang mereka ceburi. Sekian yang dapat kaola terangkan Yang Berhormat Pengerusi. Terima kasih.

Yang Berhormat Pengerusi: Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Pendikar Alam Dato Paduka Seri Awang Haji Hasrin bin Dato Paduka Haji Sabtu. Silakan.

Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Pendikar Alam Dato Paduka Seri Awang Haji Hasrin bin Dato

Paduka Haji Sabtu: Terima kasih. Yang Berhormat Pengerusi.

السَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ
Kaola akan membawa perkara di bawah Tajuk SHO4A - Jabatan Pertanian dan Agrimakanan. Kod Akaun 004/000 - Pengurusan Industri Tanaman, Ternakan dan Agrimakanan.

Merujuk kepada Pelan Strategik Kementerian Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 2016/2020, adalah diambil maklum bahawa pihak Kementerian Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan telah, sedang dan akan memberikan tumpuan kepada beberapa jenis industri utama yang difikirkan berpotensi tinggi, yang dapat meningkatkan pertumbuhan keluaran industri sumber-sumber utama secara keseluruhan.

Salah satu industri yang telah dikenal pasti ialah Industri Ayam Pedaging. Pihak Kementerian Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan telah menganggarkan nilai keluaran ayam pedaging negara dijangka meningkat sekitar \$289 juta setahun menjelang 2020. Di samping itu, semenjak beberapa tahun lalu hampir kesemua penternak utama telah menukar sistem reban, iaitu daripada sistem reban konvensional secara terbuka kepada sistem tertutup (*Close House System*).

Sistem itu lebih selamat dan dapat menghindarkan ayam peliharaan daripada dijangkiti penyakit. Soalan kaola?:

1. Apakah perkembangan pelaksanaan perancangan pihak Kementerian Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan dalam membuka kawasan-kawasan baharu untuk perusahaan ayam pedaging secara bersepadu (*Intergrated Poultry Farming*) seperti di Kampung-Kampung Semabat, Birau dan Merangking serta menaik taraf ladang yang sedia ada di kampung-kampung, tanah-tanah bertumpu dan Sungai Tajau seperti yang digariskan di dalam Pelan Strategik Kementerian Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan?;
2. Apakah inisiatif dan langkah yang telah, sedang dan akan diambil oleh pihak Kementerian Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan dalam meningkatkan lagi kebolehan pengetahuan dan kemahiran pengusaha-pengusaha tempatan dalam bidang-bidang tertentu seperti bidang pertanian, penternakan dan perikanan untuk mendapatkan persijilan yang berpatutan seperti persijilan *Good Agricultural Practice (GAP)* dan persijilan *Hazard Analysis and Critical Control Point (HACCP)* dalam perusahaan yang diceburi.

Dengan adanya persijilan-persijilan tersebut, akan dapat meningkatkan lagi imej pengusaha-pengusaha bukan sahaja dalam kalangan masyarakat komuniti peniaga dan pelabur-pelabur, tetapi juga sebagai landasan dan batu loncatan untuk pengusaha-pengusaha memper-

luaskan dan memperkembangkan lagi perusahaan masing-masing termasuk mengeksport hasil perusahaan ke luar negeri.

Kaola mengambil maklum bahawa pihak Kementerian Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan telah memperkenalkan dan mengadakan inisiatif projek Pertanian Mudah dan murah bagi golongan-golongan berpendapatan rendah termasuk bagi mereka yang menganggur.

Projek ini sebagai salah satu usaha pihak Kementerian Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan untuk menyuntik semangat kepada golongan berkenaan bagi mempelajari cara-cara penanaman sayuran yang aktif dan efektif serta dalam memberikan tunjuk ajar tentang penggunaan beberapa teknik dalam penanaman sayuran.

Soalan kaola, apakah perkembangan projek tersebut? Adakah perancangan bagi melarutkan projek tersebut secara terus kepada belia lepasan sekolah melalui institusi-institusi pendidikan dan pusat-pusat kemahiran yang berkenaan?

وبالله التوفيق والهداية
وَالسَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ

Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan:

Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi dan Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Pendikar Alam Dato Paduka Seri Awang Haji Hasrin bin Dato Paduka Haji Sabtu.

Penternakan Ayam. Apakah perkembangan sektor ayam pedaging yang mana dikenal sebagai salah satu sektor yang boleh dikembangkan untuk menyumbang kepada objektif kita ataupun misi Kementerian Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan untuk meningkatkan keluaran sektor pertanian secara signifikan menyumbang kepada KDNK negara. Sebetulnya dalam sektor pertanian sektor ayam pedaging dikira separuh daripada nilai keluaran sektor pertanian. Ia berkembang pesat disebabkan penukaran sistem daripada sistem terbuka kepada sistem tertutup.

Walaupun penukaran daripada sistem terbuka kepada sistem tertutup ini akan memakan belanja yang besar, ia lebih selamat dari segi kadar kematian dan penyakit. Oleh itu, Kementerian Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan menggalakkan kesemua mengikut keupayaan masing-masing seboleh-bolehnya menukar kepada *close system* ini kerana disana *temperature* (suhu) dan udara dapat *dicontrol* dengan baik kerana setiap umurnya itu akan memerlukan suhu yang berlainan.

أَلْحَمْدُ لِلَّهِ beberapa pengusaha yang besar-besar seperti *Soon Lee, Ideal, Riza Farm* telah pun mengorak langkah yang cepat dalam menukar sistem mereka kepada sistem tertutup ini. Ini akan menyumbang kepada peningkatan keluaran sektor-sektor ayam pedaging ini.

Ada juga yang terlambat sedikit tetapi tidak dikhuatiri kerana mereka juga akan bergerak ke *direction* ini sama ada tahun

ini atau tahun depan kerana ada masih kepentingan mereka.

Mereka punya *interest* untuk memastikan mereka menukar sistem itu. Kalau tidak mereka akan tertinggal dari segi *cost of operation* mungkin disebabkan oleh kadar kematian dan mungkin terdedah kepada penyakit-penyakit yang boleh menyerang ayam mereka.

Mengenai inisiatif yang diambil untuk meningkatkan kemahiran, kementerian memang mengadakan berbagai-bagai jenis *training guide line* kepada mereka semua sama ada sektor pertanian, perikanan ataupun ternakan yang harus mereka ikuti untuk memastikan keluaran mereka itu keluaran berkualiti (*good agriculture practise*) dan menepati kehendak bukan sahaja kehendak standard kitani tetapi kehendak *ASEAN* dan antarabangsa yang mereka harus ikuti dan patuhi supaya mereka dapat *qualification* sebagai menepati kehendak-kehendak *GAP or HSCP* dan *hazard analysis* itu.

Sekarang sudah menjadi keperluan terutama sekali bagi kita yang sudah merancang untuk bukan sahaja memasarkan produk kita dalam negara tetapi juga untuk dipasarkan ke luar negara. Kebanyakan pembeli sama ada dari dalam ataupun luar negara memilih untuk peladang-peladang itu mempunyai kelayakan yang berkenaan.

Sebab kita pun kalau mengimport barang dari luar negara memerlukan pengeksport luar negara itu menepati kehendak berkenaan dan kalau

tidak mereka tidak akan dapat mengeksport ke negara kita disebabkan autoriti tidak akan membenarkan kita untuk mengeksport. Jadi, barang ini bukannya unik di mana-mana tetapi barang ini yang *common* kepada semua negara untuk memastikan yang mereka mematuhi *good practise*; dan

Selanjutnya ada pengenalan teknik mudah dan murah kepada beberapa belia. Sebenarnya teknik mudah dan murah ini bukan kepada peladang-peladang yang berdaftar di Kementerian Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan, tetapi juga ditawarkan kepada pihak-pihak yang tertentu terutama sekali kepada peserta-peserta yang terdiri daripada ibu tunggal, belia menganggur dan lain-lain lagi yang menunggu pekerjaan. Sebab itu program ini ditawarkan kepada Majlis Ugama Islam Brunei (MUIB), Jabatan Belia dan Sukan, Jabatan Pembangunan Masyarakat (JAPEM) kerana mereka banyak peserta yang memerlukan bantuan.

Sebagai sumbangan Kementerian Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan kepada *society* (orang ramai) terutama sekali yang berkehendakkan bantuan kebajikan maka teknik mudah dan murah ini 'diberigakan'. Sebagai contoh satu sistem hidroponik yang diperkenalkan kosnya cuma \$30.00 sahaja untuk membangun tetapi hasilnya jika dikira setiap bulan sebanyak \$300.00 jika ditanam sayur daun.

Sebab itu diperkenalkan kepada pihak-pihak berkenaan. Malah kita juga cuba memperkenalkan kepada penduduk-

penduduk Kampung Air kerana struktur ini boleh dibina di pantaran-pantaran rumah-rumah di Kampung Air untuk menanam berbagai-bagai jenis tanaman seperti lada, sayur timun dan juga sayur daun.

Jadi perkembangannya teknologi sudah ada, terpulang kepada siapa yang berminat untuk bersedia membantu mereka untuk membina struktur itu dan mengajar teknik-teknik untuk menanamnya, meng*offer* benihnya dan cara-cara menanam.

Sekian sahaja Yang Berhormat Pengerusi jawapan kaola, sekian terima kasih.

Yang Berhormat Pengerusi: Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Putera Maharaja Dato Paduka Awang Haji Abdul Ghani bin Pehin Datu Pekerma Dewa Dato Paduka Awang Haji Abdul Rahim.

Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Putera Maharaja Dato Paduka Awang Haji Abdul Ghani bin Pehin Datu Pekerma Dewa Dato Paduka Awang Haji Abdul Rahim: Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi.

السَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ
Kaola ingin menyatakan penghargaan setinggi-tingginya dan terima kasih kepada khususnya Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan dan juga pegawai-pegawai di kementeriannya yang telah mengaturkan lawatan-lawatan pengenalan bagi Ahli-Ahli Yang Berhormat ke tapak-tapak pertanian, perikanan, perhutanan dan juga

program-program khas seperti *PROPAZ* iaitu program pengupayaan Asnaf zakat dan lain-lain.

Dalam lawatan tersebut, biskaola telah dapat melihat perkembangan pertanian dan juga yang kaola sebutkan tadi yang telah membuka sedikit sebanyak minda dan persepsi Ahli-Ahli Yang Berhormat ke atas kemajuan dalam bidang agrimakanan dan pelancongan.

Kami melihat dalam kawasan yang tidak nampak daripada jalan raya itu rupanya banyak tapak-tapak pertanian dan juga di lautan lepas daripada kawasan Muara itu banyak tempat perusahaan perikanan. Hasil daripada lawatan tersebut, kaola ingin membangkitkan beberapa perkara:

1. Biskaola mengambil maklum Kementerian Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan telah menawarkan tapak-tapak tertentu di kawasan-kawasan yang telah pun dikenal pasti sebagai berpotensi untuk dimajukan dalam bidang pertanian dan perikanan dan telah memberikan kepada pihak-pihak tertentu itu tapak-tapak berikut dan pada pemahaman kaola ada 3 golongan yang telah diberikan iaitu:
 - i. Golongan orang kitani kaola maksudkan iaitu orang Melayu kitani.;
 - ii. Golongan bukan Melayu tetapi orang kitani juga rakyat.;
 - iii. Secara usaha sama.

Dari lawatan itu, kaola lihat tapak-tapak yang diberikan kepada orang kitani, seingat kaola ada disebutkan 10 hektar ke atas dan diberikan peluang seluas-luasnya bagi mereka memajukan. Tapi nampaknya belum begitu berjaya secara *total*. Ada 2/3 yang berjaya tetapi masing-masing mempunyai masalah dan ada kekangan-kekangan yang tertentu.

Golongan kedua, orang kitani juga tetapi *non-Malay* telah diberikan kawasan-kawasan yang agak besar tetapi jauh di pedalaman. Kaola lihat walaupun jauh di pedalaman kawasan itu dapat dibangunkan dengan begitu menarik. Bukit-bukau telah ditarah dan dijadikan ladang yang begitu berhasil dan kaola lihat ia berpotensi untuk dijadikan agripelancongan suatu masa nanti kerana ia berbukit bukau dan pandangan yang indah.

Kejayaan ini disumbangkan sebenarnya oleh modal mereka sendiri yang besar juga kerana untuk meng*clear*kan ataupun membersihkan kawasan itu sahaja sudah memakan bajet lebih daripada setengah juta.

Kaola mencadangkan supaya tapak-tapak yang dikhususkan untuk orang-orang kitani itu walaupun agak terlambat sedikit kerana polisinya apabila lebih daripada 6 bulan tidak dimajukan, tapak itu akan diambil balik. Kalau boleh kitani fikirkan lagi untuk mencari sebab kegagalan orang-orang kitani itu terjadi.

Seterusnya, kaola ingin melahirkan rasa tertarik hati kepada lawatan ke tapak perikanan. Salah seorang pesertanya

ialah seorang belia muda dan telah memulakan perusahaannya dengan berbekalkan semangat juang yang tinggi dengan hanya modalnya disumbangkan oleh ayahnya sendiri. Seingat kaola disebutnya bagi *startup* modalnya ialah sebanyak \$60,000.00 hasil dari pemberian ayahnya. Ia sekarang sudah pun berjaya separuh jalan dan ingin mengembangkan lagi ternakan ikan sangkarnya untuk tujuan eksport dan lebih-lebih lagi untuk dalam negeri.

Ini menunjukkan bahawa kaola percaya kemajuan satu projek itu orang kitani mesti semangat juang mesti tinggi juga di samping modal dan diharap Bank Usahawan yang sudah ada pada masa ini akan dapat juga mengambil kira bantuan-bantuan yang akan diberikan itu kalau boleh dipermudahkan lagi tatacaranya supaya dapat menyokong dan mendukung perusahaan mereka.

Penghabisan Yang Berhormat Pengerusi. Kaola ingin mengongsikan satu pengalaman semasa melawat Kampung Labi. Ada seorang pengusaha orang kitani juga tetapi bukan orang Melayu, rakyat Brunei mengeluarkan produk kopi Labi. Kaola tertarik kerana ladangnya telah menghasilkan kopi yang aromanya sedap dan telah pun dipasarkan. Hanya bila kaola melihat *packaging*nya iaitu kotaknya itu adalah tulisan Bahasa Inggeris dan tulisan bukan Bahasa Melayu.

Jadi, kaola berharap, jika dapat kementerian berkenaan dapat memastikan tulisan pada *brand* ataupun *packaging*nya itu biarlah juga jangan

dilupakan Tulisan Jawi kerana Jawi adalah merupakan warisan kitani. Jika pun ia dipasarkan keluar negeri dengan adanya Bahasa Inggeris membantu sudah dan Tulisan Jawi itu hanya sebagai identiti Brunei dalam saiz yang mengikut sepatutnya panduan kitani di Brunei lebih besar daripada tulisan yang lain. Semoga martabat tulisan Jawi akan sampai ke luar negeri dan menjadi kebanggaan negara kitani.

Itu sahaja Yang Berhormat Pengerusi, perkongsian kaola pada petang ini. Terima kasih.

Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan:

Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi dan terima kasih Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Putera Maharaja Dato Paduka Awang Haji Abdul Ghani bin Pehin Datu Pekerma Dewa Dato Paduka Awang Haji Abdul Rahim.

Kaola mengucapkan terima kasih atas penghargaan yang disampaikan oleh Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Putera Maharaja Dato Paduka Awang Haji Abdul Ghani bin Pehin Datu Pekerma Dewa Dato Paduka Awang Haji Abdul Rahim terhadap usaha-usaha Kementerian Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan untuk 'memberigakan' beberapa perkembangan di sektor pertanian perikanan melalui siri lawatan-lawatan Ahli-Ahli Majlis Mesyuarat Negara pada beberapa bulan yang lalu. Ucapan terima kasih atas sambutan daripada Ahli-Ahli Yang Berhormat semua yang sempat mengikuti siri lawatan berkenaan.

Mengenai cara-cara kita memberi tanah Yang Berhormat nyatakan mengenai 3 golongan yang dapat *benefit* menyertainya. Jadi, tapak-tapak kebanyakannya mula-mula seperti di Merangking sebagai contoh. Ia kalau di kawasan dekat bandar selalunya biskaola menawarkan dalam 2 hektar ke 4 hektar sahaja sebab di sana infrastrukturnya sudah sedia ada. Air sudah sedia, elektrik pun ada dan *value* tanahnya mahal.

Di sini di kawasan bandar biskaola menggalakkan tanah itu menggunakan teknik moden *vertical farming* atau *urban farming* ertinya menggunakan tanah secara paling efisien supaya tidak membazir tanah, sebab tanah di bandar ini, tanah yang bernilai tinggi mungkin digunakan pelbagai tujuan komersial.

Semakin jauh semakin dibesarkan 4 ekar makin jauh lagi. Kalau tidak ada infrastruktur sama sekali akan ditawarkan sehingga 20 ekar melalui projek rintis yang telah pun dapat perkenan Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam untuk dijalankan oleh Kementerian Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan.

Sebelum projek rintis diadakan, kita telah mengadakan R.F.P. yang sebetulnya dibukakan kepada siapa sahaja untuk menyertai ataupun mengusahakan tanah-tanah berkenaan. Akan tetapi dari banyak R.F.P ataupun tender-tender yang dikeluarkan untuk peladang-peladang mengusahakan tanah itu,

sambutan didapati tidak menggalakkan, hampir tidak ada.

Oleh demikian, R.F.P memakan masa 2 ke 3 bulan satu bulan dan sudah tidak jadi ditawarkan lagi jadi kita menggunakan kaedah baharu menggunakan projek rintis ini. Ia lebih mudah, siapa sahaja yang berminat akan diberi tanah secepat mungkin walaupun belum ada permohonan terus diberi sahaja asal ia berkehendak, berkebolehan dan ada modal diberi sahaja.

Permohonan akan dibuat kemudian. Jadi, itulah sebabnya kenapa berlaku siapa yang dapat menguruskan melaksanakan, kalau ia tidak dapat menguruskan akan diambil balik tanah itu kerana ia akan di *offer* kepada orang lain lagi. Akan tetapi yang balik-balik itu bukan maksudnya di *blacklist* tidak boleh memohon lagi ditempat lain sekiranya sudah bersedia. Itu maksudnya, bukan kita menghalang untuk memohon lagi.

Jadi *unfortunately*, di Merangking memang ada dua pengusaha yang menanam buah, satu dimiliki oleh bangsa Melayu dan satu lagi *joint-venture* antara Melayu dan bukan Melayu. Banyak lagi sebenarnya peserta yang sudah mem *book* tempat itu untuk sama ada bertanam buah ataupun memelihara ayam dan lain-lain lagi dan akan dilayan seperti biasa akan tetapi sama juga kalau mereka tidak bertindak akan diambil balik sebabnya ia akan membazir tanah.

Harus ingat bahawa kita punya *mission* di kementerian untuk meningkatkan keluaran sektor pertanian secara signifikan untuk menyumbang kepada KDNK. Jadi, tidaklah wajar bagi kita untuk membiarkan tanah dibagi sampai 4-5 tahun tidak diusahakan, baik diusahakan oleh orang yang boleh mengusahakannya *at the same time* orang ini bukan kita memblok kedua, biar ia memohon kemudian. Kalau sudah bersedia ada kapital, ada kemahuan, ada pekerjanya kemudian diberi.

Selanjutnya cadangan tapak-tapak ada seorang belia yang mempunyai modal 60 ribu dan aktif dalam pemeliharaan ikan sangkar. Kementerian memang berasa bangga kerana adanya belia yang sebegini yang bersemangat dan ada dorongan daripada keluarga ataupun orang tuanya untuk aktif dalam bidang ini dan seperti yang Yang Berhormat tadi mencadangkan Bank Keusahawanan akan dapat melihat keperluan mereka ini supaya mereka akan dapat berkembang lebih besar lagi kerana memang untuk membesarkan perusahaan mereka ini memerlukan modal.

Selain kita mendidik mereka supaya mengumpulkan *cashflow* supaya tidak bergantung pada bank untuk mengembangkan perusahaan tapi ada masanya mereka memerlukan juga sumbangan ataupun bank untuk menghulurkan dana secara pinjaman dengan membayar melalui *half* hasil-hasil jualan mereka itu sebolehnya menggunakan sebarang cagaran yang untuk hartanah tapi

berasaskan kepada wang tunai yang mereka kumpul dari jualan mereka itu.

Saya tidak tahu sama ada saya sudah menjawab semua soalan Yang Berhormat tadi, saya kira cukup untuk menjawab soalan Yang Berhormat kalau ada keperluan nanti saya akan menjawab lagi Yang Berhormat Pengerusi. Terima kasih.

Yang Berhormat Pengerusi: Saya persilakan Yang Berhormat Awang Hanapi bin Mohd. Siput.

Yang Berhormat Awang Hanapi bin Mohd. Siput: Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi.

السَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ
dan salam sejahtera. Yang Berhormat Pengerusi. Kaola membangkitkan di bawah Tajuk SH04A - Jabatan Pertanian dan Agrimakanan. Terdapat sebuah bangunan stor yang telah dibangunkan di Stesen Pertanian Labi dalam tahun 2016 dan difahamkan stor tersebut akan digunakan sebagai tempat menyimpan bekalan baja dan racun. Pembinaan bangunan-bangunan tersebut terbengkalai sehingga sekarang.

Kaola ingin bertanya apakah punca bangunan tersebut terbengkalai dan adakah pihak jabatan akan meneruskan melaksanakan bangunan tersebut dengan peruntukan pada tahun 2019/2020? Bagi kaola, kaola bersetuju jika ia diteruskan kerana ia merupakan fasiliti-fasiliti yang baik dan mencadangkan Stesen Pertanian Labi dijadikan sebagai pusat tempat

penyimpanan baja dan racun bagi kemudahan pengusaha-pengusaha pertanian yang tertentu di kawasan pedalaman seperti di Mukim Labu, Mukim Bukit Sawat dan juga Mukim Sukung.

Kaola seterusnya membawa Tajuk SH01A - Jabatan Kementerian Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan. Kaola ingin bertanya adakah Kementerian Pelancongan Dan Sumber-Sumber Utama bercadang menawarkan beberapa kawasan peranginan untuk diswastakan kepada pemaju agar taman tersebut akan lebih menarik dan lebih produktif? Perkara ini juga boleh menjana ekonomi dan pekerjaan kepada penduduk kita, sekian terima kasih.

Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan: Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi. Izinkan kaola Yang Berhormat Pengerusi menjawab satu lagi soalan daripada Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Putera Maharaja Dato Paduka Awang Haji Abdul Ghani bin Pehin Datu Pekerma Dewa Dato Paduka Awang Haji Abdul Rahim iaitu pengusaha kopi labi yang mana.

Yang Berhormat Pengerusi: *Packagingnya* sahaja supaya *packaging* itu mengandungi tulisan jawi, itu sahaja.

Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan: *إِنْ شَاءَ اللَّهُ* akan diusahakan Yang Berhormat Pengerusi, terima kasih.

Selanjutnya kaola ingin menjawab satu daripada soalan yang diajukan oleh Yang Berhormat Awang Hanapi bin Mohd.

Siput manakala soalan pertama itu akan kaola jawab kemudian.

Adakah kementerian bercadang untuk menawarkan kawasan peranginan sebagai tarikan pelancong? Memang kita menawarkan bukannya taman tapi satu kira tempat pusat untuk mereka beroperasi sahaja. Sebagai contoh kita masa ini sedang memikirkan Teraja, Kampung Labi, Rampayoh sebagai satu destinasi pelancongan sebanding dengan Ulu Temburong. Tapi konsepnya bukanlah sama macam Pusat Temburong yang dibangunkan *resort* di ulu itu.

Kita tidak akan mengganggu kawasan hutan Teraja tapi akan menggunakan Labi sebagai pusat untuk pelancong berkumpul untuk membuat sama ada terus ke Rampayoh ataupun terus ke Teraja ataupun ke Merangking ataupun ke tempat lain ataupun melihat sekitar Labi sahaja. Kita mempunyai konsep baharu iaitu konsep pelancongan *sustainable*, *responsible* dan juga *inclusive*.

Kita tidak mengganggu kehidupan liar, hutan, penduduk kampung dengan mengubah *architecture* atau kawasan-kawasan itu. Sebab itulah kita sedang melihat tempat di Labi ataupun Rampayoh sebagai pusat ejen pelancongan bertapak di sana dan akan membawa pelancong ke sana dulu untuk *register*, (mendaftar) diri sebelum masuk ke hutan ataupun melihat beberapa air terjun dalam hutan Teraja itu.

Tujuannya kita tahu di Teraja lebih kurang 40 air terjun. Ia tidak akan membuka air terjun semuanya mungkin pada minggu pertama satu atau dua air terjun saja dibuka kepada orang ramai. Mungkin minggu kedua air terjun lain akan dibuka, minggu ketiga lain lagi.

Ertinya tidak akan menyebabkan kerosakan kepada alam sekitar. Kita bertujuan menarik lebih banyak kehidupan liar termasuk kehidupan liar dari luar negara untuk bermastautin ataupun jadi *sanctuary* di Teraja itu.

Pengalaman kita di Temburong mengikut pandangan beberapa orang pakar *wildlife* kita telah mendapati kurang binatang yang dapat kita saksikan bila pelancong melawat Temburong, kerana *developmentnya* masuk ke kawasan ulu-ulu. Di bandar ini sudah lari daripada pandangan kita jauh daripada tempat pemilihannya.

Konsep di Teraja bukan kita menawarkan hutan Teraja kepada *developer*. Mungkin mereka membuat hotel, tujuan kita untuk mengekalkan alam sekitar akan terjejas. Akibatnya pelancong tidak dapat lagi menikmati hutan hijau yang sepatutnya menarik pelancong itu.

Kita berhati-hati membangun taman-taman hutan hijau yang menjadi aset kita untuk menarik pelancong supaya tidak *over develop* lebih bangun sehingga hilang kraktor sebagai hutan hijau. Itu konsep besarnya.

Itu sahaja pandangan kaola Yang Berhormat Pengerusi.

Yang Berhormat Pengerusi: Saya persilakan Yang Berhormat Awang Haji Abdul Hamid bin Haji Mumin.

Yang Berhormat Awang Haji Abdul Hamid bin Haji Mumin:

الْحَمْدُ لِلَّهِ رَبِّ الْعَالَمِينَ، وَالصَّلَاةُ وَالسَّلَامُ عَلَى أَشْرَفِ الْأَنْبِيَاءِ
وَالْمُرْسَلِينَ، سَيِّدِنَا مُحَمَّدٍ وَعَلَى آلِهِ وَصَحْبِهِ أَجْمَعِينَ

Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. السَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ

Yang Berhormat Pengerusi. Dengan hormat dan takzim kaola mohon izin jua ingin bercakap dan menghadapkan persoalan dan pandangan di bawah Tajuk SH02A - Jabatan Perhutanan dengan peruntukan \$7,071,206.00. Kaola sukacita mengambil kesempatan mengucapkan berbanyak-banyak terima kasih atas mukadimah Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan bagi kaola untuk memahami hala tuju kementerian.

Berhubung Jabatan Perhutanan Negara Brunei Darussalam bahawa Pusat Pertanian Negara yang terletak di Sungai Liang, Mukim Liang telah dibina dan pembukaan rasminya ialah pada tahun 1986 dengan keluasan lebih kurang 66 hektar di kawasan yang tepat dan strategik setelah lebih 30 tahun pembinaan, pusat perhutanan ini telah berjaya menubuhkan berbagai-bagai pusat pengkajian, pusat biodiversiti hutan tropika, pusat-pusat penyelidikan dan pemeliharaan sumber, tapak semaian, makmal kayu dan banyak lagi termasuk beberapa taman seperti taman

palma, taman buluh malah taman rekreasi hutan dan kebun hutan.

Serta yang tidak kurang keutamaan dan pentingnya ialah satu-satunya Muzium Perhutanan di bawah Jabatan Perhutanan Negara Brunei Darussalam yang telah diwujudkan oleh pegawai-pegawai dan kakitangan Jabatan Perhutanan pada tahun 1985 yang lalu.

Muzium ini merupakan himpunan hidupan khazanah perhutanan dan menjadi pusat penyelidikan dan kajian ilmiah yang amat bermutu dan bernilai tinggi.

Apakah muzium ini akan terus terpelihara dari semasa ke semasa bagi memelihara mutu nilainya dan diangkat nilai tarafnya bagi tujuan rujukan, kajian, penyelidikan dan ilmiah kerana pada masa lalu muzium ini banyak pengunjung dalam kalangan pelajar pelancong luar dan dalam negeri. Sejak kebelakangan ini Muzium Perhutanan ini telah ditutup dari kunjungan lawatan orang ramai.

Yang Berhormat Pengerusi. Pusat perhutanan ini berpotensi tinggi supaya ia digabungkan dan dijadikan sebuah Pusat Ilmiah, Pengajian dan Penyelidikan Hutan Negara, Hutan Tropika sebagai satu jurusan yang mungkin boleh saja terwujudnya sebuah Universiti Pertanian dan Perhutanan Negara Brunei Darussalam.

Apakah Kementerian Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan boleh merancang untuk jangka mendatang, mungkin dalam rangka gabungan

bersama dengan Kementerian Pendidikan Negara Brunei Darussalam untuk mewujudkannya.

Yang Berhormat Pengerusi. Dalam satu Tajuk SH06A - Jabatan Kemajuan Pelancongan dengan perbekalan sebanyak \$2,363,660.00.

Kaola ingin bertanya adakah Jabatan Kemajuan Pelancongan mempunyai rancangan untuk membimbing atau memberikan kursus-kursus dan bengkel-bengkel panduan kepada Majlis-Majlis Perundangan Mukim dan Kampung terutama biro-biro dalam pelancongan MMPK bagi mukim-mukim, kampung-kampung untuk tujuan menarik pelancong dalam dan luar negeri ke mukim dan kampung?

Sehubungan tarikan pelancong ini, Jabatan Pembangunan Pelancongan telah berjaya menarik minat orang ramai berkunjung semasa diadakan *festival* bulan Disember yang lalu.

Namun begitu kita tidaklah boleh merasa berpuas hati dengan setakat itu. Kaola merasakan ia lebih berkesan jika rakyat Brunei Darussalam diberikan keistimewaan oleh Kerajaan Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam dengan cadangan memberi cuti sehari dalam setiap bulan pada hujung bulan bagi pekerja di sektor awam dan swasta bercuti dalam negara sendiri, berbelanja dan melancong dalam negara sendiri iaitu setiap hari Sabtu hujung bulan. Tetapi dengan syarat pekerja-pekerja

tidak dibenarkan ke luar negeri pada cuti tersebut.

Ini bermaksud rakyat Brunei bercuti dalam negara melancong dan berbelanja dalam negara sendiri. Ini bertujuan kita sama-sama menyokong negara kita sendiri dalam sudut meningkatkan hasil dari sumber pelancongan, membantu mengurangkan mata wang Brunei mengalir ke luar negeri. Semoga ia mungkin sebagai sumbangan rakyat kepada negara kita sendiri.

Yang Berhormat Pengerusi. Apakah perkara ini boleh dipertimbangkan? Yang Berhormat Pengerusi.

وبالله التوفيق والهداية
وَالسَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ

Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli Yang Berhormat, bagi membolehkan menteri yang berkenaan untuk memikirkan jawapan bagi soalan-soalan yang dikemukakan terlalu berat, saya ingin menanggungkan mesyuarat kita ini selama 15 minit.

(Mesyuarat Jawatankuasa berehat sebentar)

(Mesyuarat Jawatankuasa bersidang semula)

Yang Berhormat Pengerusi: **بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ** Ahli-Ahli Yang Berhormat Mesyuarat Jawatankuasa ini kita sambung semula untuk membincangkan dan membahaskan Tajuk Kementerian Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan.

Bersama saya di sini masih lagi ada beberapa orang Ahli Yang Berhormat Yang Dilantik yang suka untuk turut serta dalam membahaskan dan menimbulkan soalan-soalan mereka terhadap kementerian ini.

Saya kira sebelum kita berhenti berehat tadi, Yang Berhormat Menteri yang berkenaan belum memberikan jawapannya ataupun reaksinya terhadap beberapa perkara yang ditimbulkan oleh Yang Berhormat Awang Haji Abdul Hamid @ Sabli bin Haji Arsad.

Maka saya mempersilakan Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan untuk memberikan *reaction* nya terhadap soalan-soalan yang ditimbulkan. Silakan.

Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan:

Terima kasih, Yang Berhormat Pengerusi. Kaola, akan menjawab satu soalan sahaja. Soalan yang pertama itu akan dijawab kemudian, Yang Berhormat Pengerusi.

Jadi, ada tadi soalan adakah rancangan Kementerian Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan untuk mengadakan kursus ataupun yang bertujuan untuk orang-orang kampung dapat menarik pelancong-pelancong ke kampung masing-masing.

Jadi, secara jujur memang tidak ada yang secara langsung yang kitani mengajar orang kampung macam mana untuk menarik pelancong ke kampung masing-masing.

Walau bagaimanapun terdapat banyak kampung dan mukim yang sangat aktif dalam berbagai-bagai aktiviti yang menyumbang untuk menarik pelancong-pelancong seperti Kampung Tanjung Maya, Kampung Kiudang, Kampung Teraja, Kampung Sungai Bunga, Kampung Katimahar, Kampung Kapok, Kampung Tamoi dan lain-lainnya. Mereka di kampung itu sendiri dengan dibawai oleh ketua-ketua kampung dan penghulu-penghulu kampung masing-masing telah aktif dalam mempromosi produk kampung mereka.

Di situlah Kementerian Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan dengan Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri, Jabatan Daerah dan juga *travel agents* akan mencuba memasukkan aktiviti mereka atau produk mereka itu sebagai produk yang dipakej sebagai tarikan kepada pelancong.

Sebagai contoh baru-baru ini kita melancarkan destinasi Muara. Ini adalah mengambil kira bahawa di Muara banyak aktiviti orang-orang kampung yang telah dapat dikumpulkan untuk menjadi satu destinasi kepada pelancong yang datang melalui laut atau melalui *cruise ship*.

Misalannya di Bukit Tempayan Pisang, Kampung Kapok sendiri berbagai-bagai aktiviti orang kampung termasuk kebudayaan, makanan tradisi dan tradisi kraf tangan. Ini semuanya inisiatif kampung berkenaan. Kaola percaya dengan dorongan dan bantuan juga dari Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri.

Abis kaola Yang Berhormat Pengerusi, akan mengambil peluang ini untuk memujuk *travel agent* bersama kementerian untuk mempackage produk-produk ini sebagai satu pakej yang dapat dibukukan dan menjadi panduan kepada pelancong untuk memilih tempat sebagai destinasi.

Kaola galakkanlah ketua-ketua kampung, ketua-ketua masyarakat untuk menggalakkan orang-orang kampung mengumpulkan berbagai-bagai aktiviti yang dapat dijadikan pakej untuk dimasukkan dalam pakej pelancongan di daerah masing atau kampung masing-masing.

Misalannya di Kiudang ada perusahaan membuat the, ada perusahaan pertanian dan lain-lain lagi. Jadi dengan sendirinya kita masukkan sebagai destinasi Tutong *combine* Kiudang, Tanjung Maya dan kawasan-kawasan lain seperti di Pantai Seri Kenangan dan lain-lain lagi sebagai pakej Daerah Tutong.

Mungkin pakej di Daerah Belait ada 2:

1. Pakej di Pekan Kuala Belait dan Seria dan Sungai Liang sebagai contoh. Termasuklah Padang Minyak di Seria. Satu pakej lagi mungkin di kawasan Labi, termasuklah juga Teraja, Rampayoh, Labi, Merangking dan lain-lain, sekitarnya sebagai satu *package* supaya pelancong inda membuang masa.
2. Disamping bersama itu untuk melawat berbagai-bagai tempat dan bukan sahaja tujuan melawat iaitu melihat

tempat itu, tapi untuk membeli kraf tangan dan juga mungkin *benefitnya* orang yang mengusahakan restoran akan dijadikan tumpuan mereka untuk singgah minum atau makan dan mungkin ada yang berminat untuk mengusahakan inap desa pun dialu-alukan.

Ertinya kalau kitani memaksa orang kampung untuk bergiat sedangkan mereka tidak minat susah juga. Jadi, yang baiknya kalau kampung itu sendiri menampakkan minat mereka dan memulakan sesuatu jadi kita akan dapat membantu mempackage untuk dapat dijual kepada pelancong-pelancong.

Sekian sahaja Yang Berhormat Pengerusi.

Yang lain itu akan kaola jawab esok Yang Berhormat Pengerusi. Terima kasih.

Yang Berhormat Pengerusi: Saya persilakan sekarang Yang Berhormat Awang Naim bin Haji Kamis.

Yang Berhormat Awang Naim bin Haji Kamis: بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ

Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi. Kaola akan merujuk Tajuk SH04A-Jabatan Pertanian dan Agrimakanan.

1. Sehubungan dengan Tajuk ini, saya ingin bertanya apakah Pelan Tindakan dalam merealisasikan Projek Kandul 500 hektar untuk penanam padi di Kuala Belait khususnya usaha-usaha menarik *FDI* dan menggalakkan belia yang menganggur?

2. Apakah program dan peruntukan kewangan yang disediakan oleh kementerian untuk membantu belia yang tidak mempunyai kewangan (*capital*) yang ingin berkecimpung dalam industri tanaman dan ternakan?
3. Dalam tahun 2017, hasil pengeluaran padi tempatan hanya memenuhi 4.74% sara diri. Kementerian Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan telah menetapkan target pengeluaran padi pada 11% dalam tahun 2020. Adakah target tersebut dengan menggunakan sama ada 188 Titih dan *BDR* dan realistik dan dapat dipenuhi dalam masa yang singkat iaitu dalam 20 bulan.
4. Apakah sektor ataupun kluster yang telah dikenal pasti kementerian yang akan memastikan sumbangan yang bermakna dan signifikan kepada KDNK eksport kerajaan, hasil kerajaan (*revenue*) dan seterusnya meningkatkan pendapatan keluarga *medium income*.
5. Apakah strategi industri yang akan dijalankan oleh kementerian untuk mencapai Wawasan Brunei 2035? Adakah pihak kementerian akan menyediakan satu *industrial policy* atau pun *industri transformation maps* 2035 seperti yang dibuat oleh *Ministry Trade and Industry Singapore*; dan
6. Sejauh manakah pencapaian kementerian untuk menarik pelancong luar negeri melalui program-program berikut:

- i. *Student Tourism.*;
- ii. *Education Tourism.*;
- iii. *Agrotourism.*;
- iv. *Fabulous Port Brunei.*;
- v. *Health Tourism.*; dan
- vi. *Homestay.*

Sekian saja Yang Berhormat Pengerusi.
Terima kasih

Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan:

Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi dan terima kasih Yang Berhormat Awang Naim bin Haji Khamis. Soalan pertama, mengenai pelan untuk merealisasikan Projek Kandur itu projek pengenalan penanaman padi secara besar-besar cara komersial. Seperti yang dimaklumi bahawa perkara ini telah dititahkan oleh Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam dititahkan ketika Konvensyen Majlis Ilmu tahun 2018 yang lalu.

Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam sendiri dalam titahnya menyatakan dengan penyertaan ataupun penglibatan dalam (*GLC Government Link Company*) dalam merealisasikan objektif ini kerana 500 hektar ini terlalu besar seorang pengusaha melaksanakannya dan memakan belanja yang besar memandangkan Kandul adalah kawasan yang belum diterokai.

Jadi selepas saja titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam berkenaan

pembukaan kawasan Kandur, kawasan penanaman padi secara komersial bersaiz 500 hektar itu, Kementerian Sumber-Sumber Utama dengan kerjasama Kementerian Kewangan dan Ekonomi dan Kementerian Pembangunan telah duduk dan menubuhkan Jawatankuasa untuk melaksanakan projek ini dan telah pun berunding beberapa kali dan menubuhkan Jawatankuasa Kerja iaitu Bidang Teknikal dan Bidang *Investment*.

Bidang Teknikal telah mesyuarat beberapa kali dan sudah pun mengeluarkan tawaran (*tender*) minggu lepas bagi mendapatkan kontraktor yang akan membuka kawasan demikian, sekitar 20 hektar buat permulaannya dan akan membuat *study* mengenai cara-cara menangani isu-isu banjir dan isu perairan (*irrigation*) di kawasan berkenaan.

Jadinya progresnya amatlah dikagumilah sebab-sebabnya kita akan bercadang untuk mula menanam 20 hektar tanah ini, permulaannya pada Oktober tahun ini juga. Selebihnya akan ditanam secara berperingkat-peringkat sehingga keseluruhannya 500 hektar akan ditanam.

Jawatankuasa lain yang bertindak sebagai *Investment*, mencari pelabur yang akan mengusaha sama dengan (*GLC*) iaitu *Darussalam Aset* untuk memastikan rakan-rakan yang berpengalaman dalam pertanian padi supaya kita berjaya dalam hasrat kita untuk membuka kawasan ini sebagai kawasan penanaman padi menambah

keluaran kita dalam meningkatkan tahap sara diri beras dalam negara.

Peruntukkan Padi melalui RKN tidak ada dalam *list* ini tetapi akan dipohonkan secara dengan Rampaian. Perundingan akan terus dibuat sehingga kita berjaya mengumpulkan sejumlah lebih kurang \$50 juta daripada RKN dan selebihnya dari \$20 juta akan dibiayai oleh pelabur sendiri bagi melaksanakan penanaman padi itu. Manakala kerajaan cuma akan menyediakan infrastruktur asas dan termasuk juga isu-isu pengawalan banjir dan isu-isu bagaimana menyalurkan air yang cukup bagi kegunaan penanaman padi berkenaan.

Selanjutnya sara diri ketika ini memang cuma 400 ke 500 sara diri. Seperti biasa dalam masa ini penanaman padi yang menggunakan pengairan meyeluruh yang lengkap cuma dalam sekitar 500 - 600 hektar sahaja, mungkin 700 hektar.

Dengan mendapat 500 hektar itu, seolah-olah *mendouble* kita punya kawasan tanaman padi. Tapi bukan saja kawasan *mendouble* kawasan penanaman padi, kita juga meningkatkan dua kali ganda ia punya *yield* padi itu.

Sebab itu kita boleh membuat sasaran kepada 11% sara diri itu dengan menggunakan Sembada 6 tan per hektar atau padi titih dengan 8.5 metrik per hektar ia punya hasil padinya. Itulah kira-kira kasarnya, tertakluk kepada dapat benih itu macam Sembada sudah ada, padi Titih akan kita dapat setelah melalui beberapa *testing* dan 3 kali *trial* dikira tahun depan kita boleh melaksanakan

padi titih yang akan menawarkan *yield* sehingga 8 metrik tan sehektar.

Kita bukan berpuas hati dengan padi Titih, kita juga sedang bekerjasama dengan *institute research* dari China dan juga dari Filipina untuk mendapatkan benih yang tinggi lagi dan yang penting juga, kita akan mendapatkan bantuan kepakaran dari pihak berkenaan iaitu pakar *breeding (breeder)* untuk melipatgandakan benih itu untuk ditawarkan kepada orang ramai supaya menguntungkan peladang-peladang.

Apakah kluster-kluster untuk meningkatkan KDNK di sektor-sektor dibawah Kementerian Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan seperti yang dinyatakan tadi, satu sektor yang ditarget ialah sektor ayam pedaging dan juga Sektor tanaman termasuk buah-buah, sayur-sayuran dan juga tanaman dan bunga-bunga termasuk bunga keratin dan juga Sektor Perikanan terutama Sektor *Aquaculture*.

Jadinya itulah antara sektor-sektor yang dijadikan *target* kita. Tapi kebanyakannya menggunakan teknologi menggunakan sama ada *Green Houses* ataupun Tanaman Intergasi *Hydroponic*, Rumah Terlindung dan bagi perikanan menggunakan sektor *aquaculture* sama ada sangkar-sangkar, kolam ataupun tangka-tangka bertingkat.

Tindakan mencapai Wawasan Brunei 2035, Kita di bawah sektor ekonomi dan dalam ekonomi itu, ekonomi yang berdaya tahan dan dinamik. Jadi, itulah misi-misi Kementerian Sumber-Sumber

Utama dan Pelancongan meningkatkan keluaran sektor pertanian, sektor penternakan, sektor perikanan dan sektor pelancongan bagi menyumbang kepada peningkatan KDNK dan bagi menyumbang kepada mencapai objektif Wawasan Brunei 2035 iaitu menjadi negara yang *Competitor Top 10 in the world* sekiranya.

Tapi sumbangan dari pertanian cuma pada masa ini 1% KDNK, Kitani bercita-cita untuk menaikannya kepada 4% KDNK, Semua KDNK itu mesti naik. Perikanan mesti naik pengeluarannya, pertanian mesti naik pengeluarannya, pelancong mesti bertambah jumlahnya dan perhutanan pun mesti naik juga bertambah pengeluarannya. Bukan saja sektor *primarynya* mungkin sektor *downstream* mesti berkembang.

Kita terus menggalakkan semua pemain atau peserta dalam pertanian untuk meningkatkan pengeluaran mereka keluar. Kalau dulu mereka 100 tan, mungkin tahun depan 200 tan, 300 tan *always increase* mungkin *stable* 100 ton sahaja sampai bila-bila. Bila kitani *increase* jadinya *increase* akan naik semua begitu akan mencapai menjadikan *income* itu *one of the top 10 in the world*. Sejauh mana kitani berjaya menarik pelancong di Brunei.

Seperti yang diketahui kalau 2015 pelancong melalui udara Brunei cuma 218 ribu, tetapi tahun lepas sudah 278 ribu kenaikan sumbangan pelbagai pihak termasuk *connectivity* sudah ada banyak melalui *RBA* dari bandar-bandar di China, Taipei, Korea dan esok lusa ke Tokyo.

Dengan adanya kerjasama Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri dan Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri memudahkan permohonan visa kepada pelancong-pelancong dari negara tertentu.

Ini menyumbangkan peningkatan kepada pelancong-pelancong pada masa sama, kitani akan banyak mengusai produk kitani walaupun produk lama, tetapi diperbaharui *direbrand* macam Temburong *direbrand*, bandar di *rebrand*, produk baru *di* belait *direbrand*, dipakej, *direpackage*. Dengan aktiviti promosi yang dibuat oleh ejen-ejen pelancongan dan juga ejen-ejen penerbangan kesemuanya secara menyuluruh menyumbang kepada peningkatan-peningkatan kedatangan pelancong ke Negara Brunei Darussalam.

Kita akan terus bekerjasama dengan berbagai-bagai pihak-pihak tertentu. *JPMC* untuk menarik pelbagai pelancong dari *sector medical tourism*. Kita juga telah berjaya berunding dengan sekolah-sekolah antarabangsa seperti *JIS* dan *ISB* untuk menarik pelajar-pelajar dari negara-negara tertentu dari negara China, Korea, Jepun, untuk menghantar anak-anak mereka untuk menghadiri kursus musim panas (*summer school*) di Brunei menghadiri kursus Bahasa Inggeris.

Bukan saja anaknya datang ke mari tetapi indung menghantar 3 hari dan balik dan datang lagi balik setiap 3 hari itu mengambil darang balik adalah sebagai cara menarik pelancong cara *education*.

Seperti yang diketahui ada dijalankan Perlawanan Polo Antarabangsa ini merupakan *sport tourism*. Tetapi kesemuanya tidak memerlukan bajet kerajaan tetapi banyak inisiatif orang ramai pengusaha tersendiri dan peminat-peminat tertentu. Mudah-mudahan cara begini kita tidak terlalu bergantung pada kerajaan tetapi dengan sendirinya masih jua naik pelancong. Bukan dengan belanja besar baru ada pelancong yang penting kitani bijak *smart spending*, *smart strategi*, yang penting efektifnyanya ada naik pelancong itu.

Itu saja yang dapat kaola terangkan buat masa ini. Terima kasih.

Yang Berhormat Pengerusi: Yang Berhormat Awang Haji Mohimin bin Haji Johari @ Jahari.

Yang Berhormat Awang Haji Mohimin bin Haji Johari @ Jahari:

بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi. Kaola membawa Tajuk SH04A - Jabatan Pertanian dan Agrimakanan. Kaola ingin bertanya apakah ada garis panduan bagi Pengarah Pertanian dan Agri makanan untuk meluluskan permohonan Tapak Tanah Pertanian bagi peladang komersial.

Mengikut pengetahuan kaola setiap tapak tanah di bawah gazet Jabatan Pertanian mestilah mendapat kelulusan daripada Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan sendiri.

Apakah kiranya jika permohonan tanah tapak di bawah 5 hektar diluluskan

melalui Ahli Jawatankuasa di peringkat jabatan yang dipengerusikan oleh Pengarah Pertanian dan Agrimakanan dengan prosedur ini dijangka permohonan akan lebih segera diambil tindakan sama ada lulus dan sebaliknya.

Dalam kesempatan ini kaola mengucapkan setinggi tahniah atas usaha pihak kementerian yang akhirnya mendapat kurnia perkenan peruntukkan yang besar meningkatkan kemampuan Empangan Imang bagi aktiviti pertanian khususnya tanaman padi yang bertahun sangat kekurangan *supply* pengairan dengan usaha yang gigih pihak kementerian meningkatkan sistem *drainage and irrigation in a whole of nation* usaha pertanian akan meningkatkan lebih drastik.

Kaola menyokong penuh tindakan penarikan balik dengan tegas tapak-tapak pertanian yang tidak diusahakan mengikut tempoh yang ditetapkan yang mana terdapat tapak-tapak yang menjadi hutan belukar ini merugikan kerajaan yang mana tapak berkenaan jika diusahakan mendatangkan hasil.

Tajuk SH03A - Jabatan Perikanan. Apakah usaha Jabatan Perikanan untuk mengaktifkan tangkapan zon laut dalam melebihi 70 batu nautika, yang mana mengikut maklumat aktiviti penangkapan laut dalam hanya aktif di sekitar 70 batu nautika, walaupun tawaran meliputi 200 batu nautika. Apakah ada perancangan untuk membukakan lagi tawaran kepada syarikat-syarikat yang berminat untuk menerokai zon tangkapan laut dalam melebihi 70 batu nautika.

Sekian terima kasih Yang Berhormat Pengerusi.

Yang Berhormat Menteri Perindustrian dan Pelancongan:

Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi dan terima kasih Yang Berhormat Awang Haji Mohimin bin Haji Johari @ Jahari.

Apakah ada garis panduan bagi Pengarah Pertanian untuk meluluskan permohonan Tapak Tanah Pertanian penawaran tanah 5 hektar ataupun kurang?.

Jabatan ini mempunyai Jawatankuasa mengikut garis panduan yang ditetapkan oleh kementerian. Jawatankuasa itu bersidang secara regular tertakluk kepada permohonan-permohonan. Prosedur biasa *Check and balance*, walaupun mesyuarat menilai itu akan dibuat oleh jabatan. Tetapi akan dihadapkan kepada Setiausaha Tetap dan Menteri sebagai *check and balance* sahaja dan sebagai rekod kepada Setiausaha Tetap dan Menteri supaya pegawai kita mengikut dan garis panduan yang ditetapkan. Mungkin ada penilaian lain daripada Setiausaha Tetap dan Menteri patut dipertimbangkan diambil kira. Tetapi bukanlah bererti Menteri itu menangguhkan cadangan itu kepada beberapa minggu cuma sebagai prosedur kebenaran daripada Menteri.

Terima kasih atas penghargaan daripada Yang Berhormat Yang Berhormat Awang Haji Mohimin bin Haji Johari @ Jahari mengenai dengan Projek Empangan Imang. Kita baru sahaja mendapat *contractor* memulakan kerja untuk mendalami Telaga Imang yang akan

dapat membantu kita meningkatkan jumlah air yang dapat disalurkan kepada peladang-peladang di kawasan Daerah Brunei Muara.

Terima kasih Yang Berhormat Awang Haji Mohimin bin Haji Johari @ Jahari atas sokongan mengenai kaedah kita menarik balik tanah yang tidak diusahakan bukan *blacklist* sesiapa tetapi cuma memastikan tanah itu kalau belum bersedia orang tanah itu jangan ditawarkan kepada orang lain dahulu kerana ia akan dilayan setelah ia sedia.

Apakah perancangan kerajaan atau Kementerian Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan mengenai perikanan untuk membolehkan lebih banyak aktiviti penangkapan ikan di laut dalam melebihi daripada 70 batu nautika dari pantai.

Seperti yang kaola telah maklumkan juga masa soalan Yang Berhormat Awang Haji Tahamit bin Haji Nudin memang kita menggalakkan lebih banyak orang aktif dalam penangkapan ikan di laut dalam Zon 3 dan Zon 4 dan ketika seperti yang saya maksudkan tadi kita menghadapi *pleasant surprise* iaitu kejutan yang sangat dialu-alukan apabila dalam tempoh 18 bulan yang lalu telah banyak kapal yang didatangkan ke mari sama ada melalui pengusaha yang sudah ada di sini atau melalui *joint venture*, kebanyakan yang *joint venture* untuk aktiviti penangkapan ikan tuna di laut dalam Zon 3 dan Zon 4.

Saya kira masih ada ruang untuk dibukakan kepada beberapa orang peserta lagi dan harus dimaklumi bahawa

ini memerlukan kapal yang besar kerana mereka bertahan di laut beberapa minggu juga.

Seperti yang kaola sebut dalam mukadimah kaola, satu daripada inisiatif kita ialah untuk melabuhkan 'lawa-lawa' di laut dalam. Peruntukan telah pun disediakan oleh Kementerian Kewangan dan Ekonomi untuk dilaksanakan untuk tahun ini juga.

'Lawa-lawa' ini merupakan tempat berlindung ikan-ikan tuna dan ikan-ikan lain supaya mereka bertahan di perairan kita tidak terus melintas macam dari Filipina terus ke tempat lain ke Sarawak terus ke Filipina. Mereka akan berteduh di sini beberapa lama dan di situlah peluang nelayan kita untuk menangkap ikan, ikan besar ikan tuna. Disebabkan ikan tuna ini mempunyai pasaran yang sangat baik di negara Jepun dan negara China dan kebanyakan mereka memproses di sini sebelum mengeksport dijadikan *shakou* untuk dibuatkan *sushi* atau *sashimi* di negara Jepun.

Jadi, itu yang inisiatif yang besar buat masa ini tapi dengan inisiatif lagi *private sector*, dengan membeli kapal-kapal besar membolehkan mereka dapat menangkap ikan dan *even* memproses ikan di kapal mereka sendiri sebelum mereka pulang kemari ke darat.

Yang bagus sekali ialah dengan adanya lebih banyak ikan tuna dan ikan *skipjack* akan menggalakkan lebih banyak proses, aktiviti proses di Brunei dan *packaging* di Brunei untuk eksport. Sekian dulu Yang Berhormat Pengerusi.

Yang Berhormat Pengerusi: Yang Berhormat Pengiran Haji Mohamed bin Pengiran Haji Osman @ Othman.

Yang Berhormat Pengiran Haji Mohamed bin Pengiran Haji Osman @ Othman: بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ
Terima kasih, Yang Berhormat Pengerusi.

السلام عليكم ورحمة الله وبركاته dan salam sejahtera.
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli Yang Berhormat.

Kaola ingin menyentuh mengenai Tajuk SH06A - Jabatan Kemajuan Pelancongan dengan peruntukan \$2,363,660.00.

الحمد لله Jabatan Kemajuan Pelancongan telah pun melancarkan satu pakej baharu dengan memperkenalkan *Discover Brunei* bertujuan untuk menampilkan Serasa dan Pekan Muara sebagai Kawasan yang terkenal dalam mempromosikan pelancongan sekali gus menarik penduduk tempatan serta pelancong antarabangsa ke Pekan Muara. Kaola ingin mencadangkan bagi menambah baik dan meningkatkan lagi nilai pakej *Discover Muara*:

1. Cadangan untuk meluaskan dan mendalamkan lagi kawasan perairan Pelabuhan Muara. Kapal-kapal besar seperti kapal persiaran yang lebih besar memerlukan Kawasan yang luas dan dalam untuk memasuki Pelabuhan Muara;
2. Cara untuk menarik lebih ramai pengusaha tempatan untuk berniaga di pusat kapal persiaran. Kawasan

adalah tempat terkawal dan tidak dibukakan kepada orang ramai. Dicadangkan pusat kapal persiaran dibukakan kepada peniaga setiap hari bukan sahaja waktu ada kapal persiaran. Adakan suatu kawasan di mana orang ramai boleh melalui untuk membeli di pusat berkenaan;

3. Cadangan bagi diadakan bangunan perniagaan bumiputera bagi menjual kraf tangan dan barang-barang hasil Majlis Perundingan Kampung dan dilengkapi dengan dewan bagi kegiatan-kegiatan sukan dan aktiviti-aktiviti belia Mukim Serasa;
4. Bukit Tempayan Pisang merupakan salah satu produk pelancongan di dalam *Discovery Muara* yang dilancarkan pada 2 Mac yang lalu. Tempat ini juga menjadi tarikan kepada penduduk tempatan dan juga luar negeri yang bekerja di Brunei untuk *joging* dan beriadah.

Dicadangkan supaya laluan untuk menaiki bukit berkenaan di naik taraf dengan membina tangga yang sesuai supaya ia akan lebih memudahkan semua golongan dari peringkat umur untuk naik dan menikmati pemandangan indah di atas bukit berkenaan; dan

5. Dicadangkan tapak lombong arang batu sebagai sejarah purbakala sebelum ada minyak dan gas.

Sekian Yang Berhormat Pengerusi.
Terima kasih.

Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan:

Semua cadangan-cadangan ini akan diteliti dan akan dirundingkan dengan agensi-agensi berkenaan untuk melaksanakannya meluaskan lagi mendalami Pelabuhan Muara.

Pusat perniagaan dibukakan kepada orang ramai dan dewan bagi belia-belia untuk berekreasi di Serasa dan Bukit Tampayan Pisang dikukuhkan tangganya supaya mudah dinaiki oleh orang ramai dan tempat lombong arang batu dijadikan sebagai pusat sejarah yang sesuai difikirkan agensi yang tertentu.

Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi.

Yang Berhormat Pengerusi: Saya persilakan Yang Berhormat Awang Haji Emran bin Haji Sabtu.

Yang Berhormat Awang Haji Emran bin Haji Sabtu: Terima kasih, Yang Berhormat Pengerusi. السَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ

Soalan saya. Tajuk SH04A - Jabatan Pertanian dan Agrimakanan iaitu tanaman buah-buahan tempatan. Terdapat satu tapak tanaman buah-buahan tempatan terletak di Kampung Perdayan, saya difahamkan tapak tersebut dijadikan pusat kajian tanaman pokok buah-buahan tempatan seperti buah tampoi, rambai, pitabu, munungan, surapit dan lain-lain lagi. Pada masa yang sama juga tanaman boleh juga ditanam dengan buah-buahan durian seperti durian kuning, otak udang galah,

simpur, siunggung, suluk, polo dan seumpamanya.

Jika kita jaga dan pelihara kemungkinan buah-buahan yang dinyatakan itu akan pupus dan hilang tinggal nama sahaja. Terdapat tempat berkenaan kemungkinan juga boleh dijadikan sebagai pusat tarikan baharu bagi pengemar peminat-peminat buah-buahan tempatan dan pada masa yang sama boleh menarik pelancongan baharu di samping tempat pelancongan sedia ada seperti Bukit Patoi.

Soalannya, apakah ada kemungkinan tapak tersebut pihak berkenaan meneruskan usaha memelihara atau dapat kita tawarkan kepada yang berminat untuk dijadikan sebagai pusat kajian dan pusat pelancongan baharu di Daerah Temburong?.

Seterusnya mengenai Jabatan Perhutanan, hasil hutan. Kebenaran penduduk kampung mengambil hasil hutan bagi tujuan perekonomian.

Soalannya, adakah pihak berkenaan ada rancangan mereviu peraturan-peraturan perhutanan semula bagi membenarkan penduduk kampung mengambil hasil hutan yang impak dari peraturan berkenaan masa kini serba sedikit telah menyebabkan kekurangannya penghasilan produk-produk daripada hasil hutan seperti kraf tangan daripada kayu dan rotan.

Sehubungan dengan itu. الْحَمْدُ لِلَّهِ Majlis Perundingan Kampung Lepong Baru telah mengambil inisiatif bagi

menanam semula pokok rotan bagi menambah khazanah hasil hutan daripada pupus. Adalah diharapkan supaya pihak berkenaan akan memberikan sokongan dan bantuan yang bersesuaian mengenainya.

Terakhir, di Temburong terdapat 5 buah ladang kemajuan luar bandar yang telah diluluskan ditanam dengan pelbagai pokok-pokok buah-buahan tempatan. 7 buah kawasan lagi masih dalam penilaian.

Saya ingin mengetahui sejauh mana perkembangan ladang-ladang yang dimaksudkan dan termasuk ladang, yang masih dalam pertimbangan.

Sekian terima kasih Yang Berhormat Pengerusi.

Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan:

Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi dan terima kasih Yang Berhormat Awang Haji Emran bin Haji Sabtu. Kaola akan menjawab satu soalan sahaja dahulu Yang Berhormat Pengerusi, yang lain itu kaola akan menjawab kemudian.

Berkenaan dengan Stesen Kemajuan Pertanian Perdayan Daerah Temburong. Stesen Kemajuan Pertanian Perdayan dimajukan pada 1 April 1987. Sebelum diambil oleh Jabatan Pertanian dan Agrimakanan ianya diusahakan oleh syarikat swasta yang dikenali sebagai *Labu Estate*.

Sebahagian besar tanaman lama terdapat di stesen ditanam oleh syarikat

tersebut. Objektif stesen ialah mewujudkan koleksi pelbagai jenis buah-buahan tempatan, sumber Pendidikan dan informasi Pendidikan, pemuliharaan *bio-diversity* buah-buahan tempatan, *botanical heritage* buah-buahan.

Fungsi stesen adalah sebagai pusat *arboretum* pengumpulan jana plasma buah-buahan asli tempatan dan luar negeri sebagai sebahagian kecil bagi tujuan pemuliharaan *bio-diversity* buah-buahan dan sumber genetik untuk kepentingan penyelidikan.

Stesen ini mempunyai kepelbagaian dan keunikan spesis buah-buahan asli tempatan. Sebelum ini stesen ini sering dikunjungi oleh pelancong-pelancong dari luar negara dan juga dijadikan tempat perkhemahan belia seperti Persatuan Pengakap dan institusi-institusi pengajian tinggi tempatan.

Pada masa ini jumlah koleksi tanaman yang terdapat di stesen ini adalah sebanyak 2,100 pokok yang terdiri daripada 77 jenis buah-buahan daripada 18 *family*.

Stesen Kemajuan Pertanian Sungai Perdayan adalah berkeluasan 24 hektar dan termasuk dalam Kawasan Kemajuan Pertanian (KKP) Perdayan iaitu 59.8 hektar.

Bagi perancangan Jabatan Pertanian pada masa ini ialah:

1. Mengekalkan fungsi stesen sebagai Pusat *Arboretum* pengumpulan jana

plasma buah-buahan asli tempatan dan luar negeri sebahagian kecilnya.

2. Manakala selebihnya akan ditawarkan iaitu seluas 35 hektar kepada pengusaha yang berminat dalam tanaman termasuk buah-buahan dan pelbagai tanaman.

Sekianlah sahaja jawapan kaola, Yang Berhormat Pengerusi. Terima kasih.

Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli Yang Berhormat. Beberapa orang Ahli-Ahli Yang Berhormat Yang Dilantik telah pun membuat pertanyaan-pertanyaan dan sokongan-sokongan yang telah juga dijawab dan diberikan pandangan oleh Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan.

Yang Berhormat Menteri yang dilantik telah membuat pengakuan bahawa Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan akan menjawab selebihnya soalan-soalan yang belum dapat dijawabnya lagi. Jadi, tertakluk kepada itu, maka saya kira cukuplah bagi kita untuk merundingkan Belanjawan Kementerian Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan ini.

Adalah berpatutan sekarang bagi perkara ini kita Undi.

Ahli-Ahli Yang Berhormat yang bersetuju, sila angkat tangan.

(Semua Ahli mengangkat tangan tanda bersetuju)

Terima kasih nampaknya Ahli-Ahli Yang Berhormat bersetuju supaya

Kementerian Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan diluluskan.

Yang Mulia Timbalan Jurutulis: Kementerian Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan bagi Tajuk SH01A hingga Tajuk SH06A dijadikan sebahagian daripada Jadual.

Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli Yang Berhormat. Saya kira saya ingin menanggungkan Mesyuarat Jawatankuasa ini dan kita balik bermesyuarat ataupun bersidang dalam Persidangan Majlis Mesyuarat Negara.

(Mesyuarat Jawatankuasa ditanggungkan)

(Majlis Mesyuarat bersidang semula)

Yang Berhormat Yang Di-Pertua: Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kita telah pun berbincang dan mendengar beberapa orang Ahli Yang Berhormat Menteri-Menteri membuat kenyataan-kenyataan mengenai Rang Belanjawan masing-masing *إِنْ شَاءَ اللَّهُ*, maka saya kira cukuplah pada hari ini mesyuarat kita adakan dan saya suka untuk menanggungkan mesyuarat ini kita akan bersidang semula pada hari Sabtu, 16 Mac 2019 seperti lazim pukul 9.00 pagi.

وبالله التوفيق والهداية
وَالسَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ

(Majlis Mesyuarat ditanggungkan)